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 ملخص الدراسة:

إلى معرفة إذا كانت القنوات  "تهدف هذه الدراسة التي جاءت تحت عنوان  "القنوات التلفزيونية الموجهة للأطفال و اضطراب طيف التوحد المكتسب

:لدى الطفل. و للوصول الى هذا الهدف طرحنا التساؤلات الآتيةالموجهة للأطفال تشكل دور رئيسي في ظهور اضطراب طيف التوحد المكتسب    

  ؟اضطراب طيف التوحد المكتسب هل طريقة تعرض الطفل للقنوات التلفزيونية الموجهة للأطفال لها دور في ظهور 

 المكتسب؟  طيف التوحد اضطراب هل عدم تعرض الطفل للقنوات التلفزيونية الموجهة للأطفال كفيل بالوقاية من 

  ؟أعراض طيف التوحد المكتسبهل مراقبة الأولياء للمضامين التي يتعرض لها الطفل كفيل بالوقاية من ظهور 

  طيف التوحد المكتسب ؟ اضطرابما هو دور المتخصصين في توعية الأولياء حول 

  ؟ المكتسب السبب الوحيد في ظهور طيف التوحد يه القنوات التلفزيونية الموجهة للأطفالهل 

مفردة من الأولياء  90دت الدراسة على المنهج الوصفي الذي ارتأينا انه الأنسب لها ،ووقع اختيارنا على عينة كرة الثلج ، حيث توصلنا إلي اعتم

من  اتالذين لديهم أطفال مصابين باضطراب طيف التوحد المكتسب ، و لتحقيق أهداف الدراسة قمنا بالاعتماد على استمارة الاستبيان لجمع البيان

 :المبحوثين و كذلك قمنا بإجراء مقابلات مع مختصين ، و تمثلت أهم نتائج دراستنا في

 تعرض الأطفال لفترات طويلة في اليوم لقنوات الأطفال عامل أساسي في الإصابة باضطراب طيف التوحد المكتسب. 

 انت مفيدة ، يسبب الإصابة بطيف التوحد المكتسبالتعرض الدائم لنفس المضامين التي يختارها الوالدان لفترات طويلة حتى و إن ك. 

 .تغير سلوك الأطفال و اكتسابهم لأعراض طيف التوحد بعد التعرض الطويل لقنوات الأطفال 

 . عدم اللجوء إلى المختصين في عمر مبكر للطفل يزيد من تفاقم حالته 

 ف التوحد المكتسب.تلعب طريقة تعرض الطفل لقنوات الأطفال دورا أساسيا في الوقاية من طي 

 .السن الغالب لبداية مشاهدة الأطفال للقنوات المتمثل في سنة او اقل ، يؤثر على النمو العقلي لديه على المدى البعيد 

  لطيف التوحد المكتسب أسباب أخرى غير قنوات الأطفال تتمثل في، قلة الاهتمام بالطفل، عدم التواصل معه، إهماله ، قد تكون أسباب

 ابلة للعلاج مثل نقص الفيتامينات و المعادن، لكن التعرض الطويل للشاشات  يزيد من شدة حالة الطفل .عضوية ق

 الكلمات المفتاحية:

 طيف التوحد المكتسب –التعرض الكثيف  –طفال التلفزيونية الموجهة للأ قنوات ال –الطفل 

Abstract : 

This study, entitled "Children-oriented television channels and acquired autism spectrum disorder", aims to 

determine whether children’s  channels play a key role in the Appearance of child-acquired autism spectrum 

disorder. In order to reach our goal, we have asked the following questions : 

 Does the child's exposure to children's channels play a role for the children to have the acquired autism 

spectrum disorder? 

 Does not watching the  children’s channels  prevent the autism spectrum? 

 does the parent’s controle to what ther're child is watching can prevent the appearance of the disorder ? 

 What is the role of psycologysts in educating  the parents about acquired autism spectrum disorder ?  

 Is the children's channels is  the only reason for the autism spectrum to appears on the child ? 

Our study relied on the descriptive curriculum that we considered most appropriate , and our selection took 

place on a snowball sample, where we reached 90 members of parents with children with acquired autism 

spectrum disorder , In order to achieve the objectives of the study, we drew on the questionnaire form to collect 

data from our researchers. We also interviewed two psycologyst, and we reached the most important results : 

 Prolonged exposure of children to children’s channels is a key factor in the development of the acquired 

autism spectrum. 

 Permanent exposure to the same content that parents choose for prolonged periods even if useful, 

causes the development of the acquired autism spectrum. 

 Change in children's behaviour and acquisition of autism spectrum symptoms after long exposure to 

children's channels. 

 not going for specialists help at an early age aggravates the child's situation. 

 How children watch children's channels plays a key role in preventing the acquired autism spectrum. 

 The predominant age of children's viewing of channels of one year or less, affects their mental 

development in the long term. 

 Gentle autism acquired causes other than children's channels are, lack of interest in, lack of 

communication with, neglect of, may be treatable organic causes such as vitamin deficiency and 

minerals, but long exposure to screens increases the severity of the child's condition. 

Keywords: Children's TV Channels - Heavy Exposure - Acquired Autism Spectrum 
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